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interview

Beurswaarde 28,4mrd Wpa 2010T 0,87
Baten 2009 47,8 mrd Wpa 2011T 1,19
Nettores. 2009 -935 mln Dividend 2009 --

7,41
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faire condities. De EC zegt: eerder terugbe-

talen tegen een lagere premie is staatssteun. 

Daar gaan we deze keer niet mee akkoord. 

Dan zeggen wij: jammer dan, maar wij gaan 

niet terugbetalen voor we helderheid heb-

ben over de consequenties.”

U wilt snel terugbetalen, maar eigenlijk ook 
weer niet.
“Ten eerste moet je het kapitaal hebben om 

dat te doen. Dat genereer je door winst te 

maken en mogelijk door de verkoop van 

onderdelen. Hoelang dat gaat duren hangt 

van bedrijven af, van banken, van hoe snel 

de economie terugkomt en wat voor nieuwe 

kapitaaleisen er komen. Dit is een crisis die 

niet onmiddellijk voorbijgaat, dit is een cri-

sis die jaren nodig heeft.”

En u maakt nu nog steeds verlies.
“De rentemarge bij de bank was in het 

vierde kwartaal 141 basispunten, een aan-

merkelijke verbetering. Het verlies in het 

vierde kwartaal kwam voor een groot deel 

door twee dingen. Eurocommissaris Kroes 

eiste extra betalingen aan de Nederlandse 

overheid van 1,3 miljard euro voor belas-

ting. Die post is in één keer meegenomen in 

het vierde kwartaal. In de Verenigde Staten 

hebben we een negatieve aanpassing gehad 

van onze variabele annuïteitenportfolio en 

in Japan ook. Alles bij elkaar was dat bijna 

500 miljoen voor belasting.”

De hypotheekrenteaftrek staat onder druk.
“Als mensen zien dat de huizenprijzen om-

laaggaan of in elk geval niet meer stijgen, 

voelen ze zich niet zo rijk als wanneer de 

prijzen omhooggaan. Dat is een psycholo-

gisch verhaal, het heeft gevolgen voor het 

consumentenvertrouwen. Je moet dus wel 

oppassen dat je geen verkeerde besluiten 

neemt. Tornen aan de aftrek is een maat-

regel die nu zeker de economie niet zal 

helpen. Alles wat nadelig kan werken op 

de economie baart zorgen, zeker op dit mo-

ment, het economisch herstel is nog heel 

fragiel. We moeten er alles aan doen om te 

zorgen dat het herstel krachtiger wordt en 

duurzamer.”

Dat valt niet mee met die hoge 
overheidsschulden en een krakend fi nancieel 
stelsel.
“We zitten met een aantal bijzonder zware 

zaken; als fi nanciële sector moeten we zor-

gen dat zo’n crisis nooit meer kan gebeuren. 

Er moet ook wat worden veranderd aan het 

toezicht, aan kapitaalbuffers, misschien 

aan regulering. Maar te veel dingen in één 

keer kan een probleem zijn. Het is nu zaak 

dat fi nanciële instellingen hun kapitaalpo-

sitie verbeteren, zodat ze weer leningen aan 

de economie kunnen verstrekken. Een gro-

te zorg is ook dat overheden met grote fi -

nancieringstekorten naar de kapitaalmarkt 

moeten, waardoor de rente zou kunnen op-

lopen. Dat zou tot een ‘crowding out’ van de 

particuliere sector kunnen leiden.”

Volgens Marc Faber wordt cashgeld 
waardeloos, wc-papier.
“De infl atie stijgt weer, het geld wordt duur-

der. Dat zou kunnen betekenen dat bedrij-

ven geen middelen hebben om te investeren 

of geen fi nanciering. Of ze kunnen niet de 

rendementen maken die samenhangen met 

die hogere rentekosten. De vraag is ook hoe 

het gaat met de exitregelingen van gesteun-

de banken. Kapitaal onttrekken aan die sec-

tor betekent natuurlijk niet dat je die sector 

versterkt.”

Bedrijven en particulieren klagen nu al 
dat banken te weinig geld uitlenen.
“Ik herken me daar niet in, al is er wel meer 

voorzichtigheid. Ik weet niet wat andere ban-

ken doen, wel dat ING vorig jaar voor 26,2 mil-

jard aan nieuwe fi nancieringsdeals gedaan 

heeft in Nederland, 17 miljard aan de consu-

mentensector en 9 miljard aan bedrijven. Dat 

is samen zo’n 10 procent van de kredietpor-

tefeuille. We merken wel dat er veel minder 

vraag is van ondernemers, ze investeren heel 

beperkt. Ook hebben veel ondernemers tijdig 

geherfi nancierd door hun kredietverlening 

en kredietmogelijkheden vast te leggen.”


